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Moja córka jest dłu-
gotrwale chora. Od 
lat opiekuję się nią 
i wychowałam jej 
syna, mojego wnuka. 
Obecnie wnuk ma 
20 lat i mieszka ze 
mną. Nie kontynuuje 
nauki, nie pracuje. 
Zauważyłam jednak, 
że z domu znikają 
moje rzeczy, muszę 
chować przedmio-
ty i jedzenie przed 
wnukiem. Co mogę 
zrobić? Dodaję, że 
jestem wyłącznym 
właścicielem miesz-
kania.
Przede wszystkim należy pod-
kreślić, że jeżeli wnuk wyno-
si z mieszkania Pani rzeczy, 
popełnia przestępstwo kra-
dzieży określone w art. 278. 
Kodeksu karnego. Wówczas 
sprawę trzeba zgłosić na Po-
licję i żądać ścigania sprawcy 
oraz próby odzyskania zabra-
nych rzeczy. Ponadto jeżeli 
jest Pani wyłącznym właści-
cielem mieszkania, może 
Pani żądać eksmisji uciążli-
wego lokatora. Zakładając, 
że wnuk nie ma tytułu praw-
nego do korzystania z miesz-
kania (istotne, że zameldo-
wanie w lokalu nie tworzy ta-
kiego tytułu prawnego), może 
Pani złożyć w sądzie pozew o 
eksmisję wnuka z żądaniem 
opuszczenia należącego do 
Pani mieszkania. ■

Jestem właścicie-
lem budynku tzw. 
bliźniaka. Po mojej 
działce do bu-
dynku sąsiada 
biegnie kabel 
elektryczny. 
Ponieważ 
kabel ten 

Adwokaci Izabela Latkowska i Łukasz Frączek dyżurują 
w redakcji Gazety Miejskiej w każdy czwartek od godziny 
15 do 16.00, pod telefonem 
(32) 230-84-51. O co pytali nasi 
Czytelnicy podczas ostatniego dyżuru?
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padku wyrządzenia szkody z 
winy nieumyślnej pracownik 
zobowiązany jest do jej napra-
wienia granicach szkody rze-
czywistej. Jednak wysokość 
odszkodowania nie może 
przekroczyć trzymiesięcznego 
wynagrodzenia przysługujące-
mu pracownikowi w dniu wy-
rządzenia szkody. 
Odmiennie przedstawia się 
odpowiedzialność pracow-
nika, który z winy umyślnej 
wyrządził pracodawcy szko-
dę. Wówczas pracownik jest 
zobowiązany do pokrycia 
szkody w pełnej wysokości, 
bez ograniczenia jego odpo-
wiedzialności do równowar-

tości 3-miesięcznego wynagrodzenia. 
Ustawodawca nie określił w Kodek-
sie pracy, co należy rozumieć przez 
naprawienie szkody w pełnej wysoko-
ści. Należy zatem odpowiednio zasto-
sować, zgodnie z art. 300, przepisy 
Kodeksu cywilnego. Art. 361 § 2 
k.c. stanowi, że w braku odmiennego 
przepisu ustawy lub postanowienia 
umowy, naprawienie szkody obejmu-
je straty, które poszkodowa-
ny poniósł, oraz korzyści, 
które mógłby osiągnąć, 
gdyby mu szkody nie wy-
rządzono. ■

znajduje się za roz-
dzielnią, właściciel 
sieci nie ma z nim 
nic wspólnego. Co 
mogę zrobić? Kabel 
stanowi przeszkodę, 
m.in. nie pozwala mi 
wybudować nic na 
mojej działce w obrę-
bie jego położenia. 
Art. 140. Kodeksu cywilnego 
mówi: „W granicach określo-
nych przez ustawy i zasady 
współżycia społecznego wła-
ściciel może, z wyłączeniem 
innych osób, korzystać z rze-
czy zgodnie ze społeczno-go-
spodarczym przeznaczeniem 
swego prawa, w szczególno-
ści może pobierać pożytki i 
inne dochody z rzeczy. W tych 
samych granicach może roz-
porządzać rzeczą.” 
Zgodnie natomiast z art. 
143. własność gruntu roz-
ciąga się na przestrzeń nad 
i jego powierzchnią w grani-
cach określonych przez spo-
łeczno-gospodarcze przezna-
czenie gruntu. 
Art. 222. § 2. tego samego 
kodeksu stanowi, że prze-
ciwko osobie, która narusza 
własność w inny sposób ani-
żeli przez pozbawienie wła-
ściciela faktycznego władz-
twa nad rzeczą, przysługuje 
właścicielowi roszczenie o 
przywrócenie stanu zgodne-
go z prawem i o zaniechanie 
naruszeń. Wynika z tego, iż 
przysługuje Państwu żądanie 

skierowane 
do sąsia-

da o usu-
n i ę c i e 
k a b l a 
e l e k -
t r ycz -
nego. 

■

Czy pracownik jest 
odpowiedzialny za 
szkodę wyrządzona 
pracodawcy?
Pracownik ponosi odpo-
wiedzialność materialną 
za szkodę wyrządzoną pra-
codawcy wyłącznie, gdy 

powstała ona wskutek za-
winionego niewykonania 
lub nienależytego wykona-
nia obowiązków pracow-
niczych. Oznacza to, że 
pracownik, który dołożył 
wymaganej staranności 
do wykonania swego obo-
wiązku, a mimo to naraził 
pracodawcę na szkodę, nie 

będzie za tę szkodę ponosił od-
powiedzialności. 
Szkody powstałe wskutek tego 
rodzaju zachowania pracowni-
ka mieszczą się w granicach 
ryzyka gospodarczego czy oso-
bowego pracodawcy. Na pra-
codawcy spoczywa obowiązek 
udowodnienia zarówno szkody, 
jak i winy pracownika. W przy-


